

أثر الحملة الفرنسية على مصر في الحجاز (1213-1216هـ/1798-1801 م)

إعداد الطالبة /مصباح بريك الحربي

إشراف الدكتور/عبدالله سراج منسي

المستخلص

مما لا شك فيه أن العالم الإسلامي يمثل جسداً واحداً بحيث إذا اشتكى عضو في هذا الجسد في أقصى الشرق تداعى له بقية الجسد ولو كان في أقصى الغرب، ومن هذا المنطلق تتناول هذه الدراسة (أثر الحملة الفرنسية على مصرفي الحجاز من الفترة 1213-1216هـ -1798/1801م). وعلى الرغم من كثرة المؤلفات العلمية التي تتناول الحملة الفرنسية على مصر بالدراسة والتحقيق إلا أن تخصيص دراسة علمية متكاملة عن اثر الحملة في الحجاز لم يتم دراسته-على حد علمي - بشكل شامل ومنفرد لذا جاءت هذه الدراسة مفصلة عن اثر الحملة الفرنسية على الحجاز والتي تناولت فيها (في التمهيد) الحملة الفرنسية على مصر وأسبابها والإشارة إلى بعض نتائجها، كما تناولت في (الفصل الأول) الموقف السياسي والأوضاع السياسية التي كانت سائدة في الحجاز عند مجيء الحملة الفرنسية إلى مصر، وكذلك موقف الدولة العثمانية بوصفها دولة الخلافة الإسلامية من هذه الحملة التي وقعت على إحدى ولاياتها وهي مصر، وبيّنت الدراسة (في الفصل الثاني) دور أهل الحجاز في مساندة ودعم المقاومة المصرية بالمال والسلاح والمشاركة في بعض الأحيان بالقوات العسكرية غير النظامية وموقف الشريف غالب من كل هذه الأحداث، واختتمت الدراسة بالفصل الثالث الخاص بأثر الحملة الفرنسية في مصر على الأوضاع الاقتصادية في الحجاز، وهو أمر جدير بالدراسة نظراً لارتباط الحجاز الاقتصادي بمصر في ذلك الوقت سواء عن طريق إرسال مخصصات الحرمين الشريفين الموقوفة في مصر، أو عن طريق إرسال المواد الغذائية المنتجة في مصر للحجاز، أو تكون مصر معبراً مهماً - في ذلك الوقت - لطريق الحج المغربي للحجاج القادمين من أفريقيا أو من بلاد المغرب العربي، فكان لا بد أن تتأثر الأوضاع الاقتصادية في الحجاز نتيجة لانشغال مصر في ذلك الوقت بمقاومة المحتل وفي المقابل انشغال المحتل الفرنسي بالتصدي لهذه المقاومة. وقد أوضحت الدراسة أن موقف أهل الحجاز من هذه الحملة كان مشرقاً وإيجابياً مصداقاً لما قد بدأناه في هذا المستخلص والذي نص عليه الحديث الشريف للنبي الكريم صلى الله عليه وسلم "مثل المؤمنون في توادهم وتراحمهم كمثل الجسد الواحد إذا أشتكى منه عضو تداعى له سائر الأعضاء بالحمى والسهر". صحيح البخاري ومسلم.

on the The impact of the French campaign pin Egypt Hijaz (1213-1216
A.H/1798-1801 A.D)

MUSBAH BREAK AISH AL-HARBI

Prof. Abdullah Siraj Omar. Mansi

Abstract

There is no doubt that the Arab and Islamic world represent one body so that if a member of this body complained in the Far East, the rest of the body falter, even if in the far west, and as such is covered by this study (the impact of the French campaign in Egypt on the Hijaz from the period 1213-1216 Hijiri / 1798 - 1801 AD). There have been many scientific references dealing with and investigating the French campaign on Egypt. However, to the best of our knowledge, no self- contained scientific study demonstrating how far Hijaz was influenced by that campaign was carried out. Therefore, this study dealt with (in the preface) the French campaign on Egypt, its motives and the indication of some of its results, as I discussed in (Chapter I) the political attitude and the political situation that prevailed in the Hijaz during the advent of the French expedition to Egypt. It also demonstrates the attitude of the Ottoman Empire being the ruling body for the Islamic caliphate towards that campaign on one of its mandates, which is Egypt. The study demonstrates in (Chapter II) the role of the population of Hijaz in supporting the Egyptian resistance either with money or weapons. This sometimes entailed sending irregular military forces, and Sharif Ghalib's attitude to all these events. The study ends with the third Chapter dealing with the impact of the French campaign in Egypt on the economic situation in the Hijaz, this issue is worth studying due to the economic relevance of Hijaz to Egypt during this period, whether by sending provisions produced in Egypt to the Hijaz, or because that Egypt was a significant gateway - at the time - to the Moroccan pilgrimage road for the pilgrims coming from Africa or the Maghreb. Therefore, it was inevitable for the economic situation in the Hijaz to be influenced as a result of Egypt's concern to resist the invasion at the time and, on the other hand, the preoccupation of the French invaders to suppress that resistance .The study showed that the attitude of the people of Hijaz concerning this campaign was an honorable and positive illustration of what we mentioned in this abstract, which was specified in the Hadith of the Prophet, peace be upon him "*Believers who love and have mercy on each other are like a human body whose organs suffer from fever and weakness when part of it suffers.*"